
 

        

 

 

          

       

 ة والفساد والاحتيالشواءات منع الرسياسة وإجر
Anti-Bribery, Corruption & Fraud Policy and Procedures 

DEWA recognises that the prevention of fraud, bribery and corruption 
is an integral component of good governance and affirms its 
commitment to conduct its business and operations in an honest and 
ethical manner. 

DEWA will ensure transparency and integrity in all its business 
dealings and relationships wherever it operates and will implement and 
enforce effective systems and procedures to ensure prevention, 
detection and action against fraud, bribery and corruption. 

DEWA adopts a zero tolerance approach towards any occurrence of 

fraud, bribery, corruption for facilitating payments in DEWA’s business 

activities and operations; and in line with best practices and procedures 

and the DEWA Code of Conduct for employees, appropriate preventive 

and punitive action will be taken against such acts including 

prosecution as per applicable UAE and Emirate of Dubai legislations. 

All employees of DEWA are responsible for prevention and reporting 
of any fraud, bribery and corruption and all stakeholders (including but 
not limited to customers, partners, suppliers and contractors and 
temporary staffs) and organizations with which DEWA conducts any 
business, are expected to abide by DEWA’s policy and procedures for 
prevention of fraud, bribery and corruption. 

Scope of Application 

This policy applies to any dealings with private individuals, public and 
private sector employees, foreign public officials and public and 
private sector organizations. It must also be adhered to in all overseas 
dealings (if any). 

The Purpose of the Policy 

The policy sets a framework and procedures for the prevention, 
detection, reporting and action against fraud, bribery and corruption 
in DEWA’s workplace. 

 اتياسأس نم ادسفوال ةوشروال اليتالاح عنم أن يبد اهبوم اءبرهك ةئيه دركت

 يهةنز يقةبطر تهاعملياو لهاعماأ ءادبأ مهاالتزا كدتؤو ةشيدلرا كمةلحوا

.قيةخلاأو

كافة يف وعلاقاتها تعاملاتها جميع يف اهةوالنز الشفافية ضمان ىعل الهيئة تؤكد 

 اءاتوإجر نظم تطبيقو تنفيذ ىعل صتحر كما أعمالها، فيها تباشر التي المواقع 

ة والفساد.شوة حالات الاحتيال والرفعالة لضمان منع وكشف وإدار

 أو الاحتيال حالات مع التعامل يف المطلق التسامح عدم سياسة الهيئة تتبنى 

 الهيئة. وعمليات أنشطة جميع يف المالية التسهيلات تقديم أو الفساد أو ةشوالر

ظيفيالو السلوك وأحكام وقواعد اءات،والإجر ساتالممار أفضل مع ًتماشياو

والعقابية الوقائية اءاتالإجر اتخاذ يتم الهيئة، يف المطبقة العمل وأخلاقيات 

 ًوفقا القضائية الملاحقة ذلك يف بما ةالمحظور الأفعال من أي ضد اللازمة 

ي.بة دبية المتحدة وإمارات العري دولة الإمارف يعات المعمول بهاللتشر

 أو الفساد أو الاحتيال حالات عن الإبلاغ عن مسؤولون الهيئة ظفيمو جميع 

المتعاملين الحصر، وليس المثال سبيل ىعل( المعنيين جميع ىعلو ة،شوالر

 التي سساتوالمؤ المؤقتين) ظفينوالمو والمقاولين دينوالمور والشركاء 

 الاحتيال منع بشأن الهيئة اءاتوإجر بسياسة امالالتز الهيئة، مع أعمالها اولتز

 ة والفساد.شووالر

 نطاق التطبيق

 ملعاا عينلقطاا ظفيموودافرلأا مع تملاتعا يأىعل سةلسيااههذ تنطبق

 كما .صةلخااو ميةلحكواتسسالمؤاو،نبجالأا ميينلحكوا لينولمسؤاو،صلخااو

 دت).وج (إن ةدولال ارجخ لاتامعمال عيمجيفةاسيسال ذههب امزتالال ا ضًيأبجي

ض من السياسةالغر

 الاحتيال حالات ةوإدار والإبلاغ والتحري المنع اءاتوإجر إطار السياسة هذه تنظم 

 ي جميع مواقع العمل بالهيئة.ف ة والفسادشووالر
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Definitions 

Fraud 

Fraud is an intentional (deliberate) act of acquiring or receiving, 
through deceitful means, money, moveable goods, or immovable real 
property that is owned by another person or misrepresentation of 
material existing fact made by a person or group of persons, business 
firm, company or any other entity to another with knowledge of its 
falsification, to secure unfair or unlawful gain or cause a loss. Frauds 
can be of many types and can occur in different situations. 

Below are some examples of fraudulent acts including but 
not limited to: 

 يفاتتعر

الاحتيال

طرق باستخدام الحصول، أو التكسب بقصد متعمد بفعل القيام بالاحتيال يقصد 

آخر لشخص مملوكة يةعقار ممتلكات أو منقولة ممتلكات أو أموال ىعل احتيالية، 

أو شخص أي قبل من دةالموجو يةالجوهر الحقائق تغيير ضبغر التدليس أو 

ىعل آخر شخص لأي سسات،المؤ أو الأعمال شركات أو الأشخاص من مجموعة 

 التسبب أو مشروعــــــة غيـــــــر أو عـــــــادلة غيـــــر مكاســــب تأميــــــن أو بالاحتيـــــــال علــــــم 

 يف يحــــدث وأن عديــــــدة ًأنمـــــاطــــــا الاحتيـــــال يتخـــــــذ أن يــــمكنو خسائــــر. أي يف

حالات مختلفة.

 ى حالات الاحتيال:عل ي بعض الأمثلةيل وفيما 

1. Theft or misappropriation of any of DEWA’s funds, property or 
other assets, including information. 

2. Intentional damage to any DEWA property of asset. 

3. Forgery or alteration of DEWA documents. 

4. Willful destruction or removal of DEWA records. 

5. Falsification of document. 

6. Falsified expense claims. 

7. Unauthorized disclosure of confidential information to outside 
parties. 

8. Misappropriation or misuse of DEWA assets for personal gain. 

9. Undertaking or assisting in illegal activity (including money 

يف بما الأخرى أصولها من أي أو الهيئة ممتلكات أو أموال اختلاس أو قةسر ّ 
 ذلك المعلومات.

 إلحاق الضرر المتعمد بأي من أصول أو ممتلكات الهيئة.

 ثائق أو مستندات الهيئة.ي أي من وف ير أو إحداث أي تعديلالتزو

 الإتلاف أو التخلص المتعمد لأي من سجلات الهيئة.

 ثائق أو المستندات.ير الوتزو

 المطالبة بمصروفات غير حقيقية.

جية.اف خارية لأطرية معلومات سرخص به عن أالإفصاح غير المر

ى مكاسب شخصية.عل اختلاس أو استخدام أصول الهيئة للحصول 

 الأموال غسيل ذلك يف (بما نيةقانو غير أنشطة أي يف المساعدة أو تنفيذ 

 المشمولة بسياسة الهيئة لمكافحة غسيل الأموال).
laundering, which is covered by DEWA’s Anti-Money Laundering 
Policy). 

10. Knowingly generating or paying false claims of invoices. 

11. Impersonation i.e.; pretending to be someone with authority. 

12. Misuse of DEWA’s properties and assets.ublish it. 

Bribery 

Bribery is defined as the offering, giving, receiving, or soliciting any 
item of value (money, gifts, favors etc.) to influence the actions of an 
official in return for performing or abstaining from doing an act in 
breach of the duties of his/her office. 

Facilitating Payments 

Facilitating payment is a payment made to a public/private or 
government official that acts as an incentive for the official to 
complete certain approvals or actions.  It constitutes a bribe  when 
made with the intention of expediting a process. 

 ة بشكل متعمد.إصدار أو تسديد مطالبات أو فواتير مزور .10

 ية، أي الادعاء بامتلاك صلاحيات معينة.انتحال الهو .11

 . إساءة استخدام ممتلكات وأصول الهيئة.12

ةشوالر

(أموال مادية قيمة ذي شيء التماس أو تلقي، أو تقديم، أو ض،عر ةشوبالر يقصد 

 أو خاصة ياامز لمنح ظفالمو فاتتصر ىعل التأثير ضبغر الخ) خدمات، أو ياهدا أو 

 ظيفية.الامتناع عن القيام بأفعال معينة، بالمخالفة لواجباته الو

التسهيلات المالية

يف مسؤولين أو عام مسؤول ىلإ مالية مبالغ تقديم المالية، بالتسهيلات يقصد 

معاملة إنجاز أو معينة موافقات ىعل الحصول بقصد الخاص أو الحكومي القطاع 

 اءإجر أو عملية إنجاز يعتسر بقصد تتم عندما ةشور أنها ىعل إليها ينظر كما ما، 

 معين.
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Corruption 

Corruption is a form of dishonesty undertaken by a person entrusted 
with a position of authority; often to acquire personal benefit including 
offering or acceptance of inducements, gifts, favors, and payment or 
benefit-in-kind, which may influence the action of any person. 

Corruption may not always result in loss and the corrupt person or 
person facilitating corruption may not benefit directly from their deeds 
but still may be unreasonably using their position to give some 
advantage to another. 

Detection of Fraud, Bribery & Corruption 

الفساد

صلاحياتو بمنصب إليه يعهد ظفمو بها يقوم الأمانة عدم أشكال أحد الفساد يعد 

 ياهدا أي ضعر أو قبول ذلك يف بما شخصية، منفعة ىعل الحصول بهدف معينة 

فات أي شخص.ى تصرعل ثرأو خدمات وأموال أو منافع عينية قد تؤ

الشخص يستفيد لا وقد خسائر، إحداث يف الفساد يتسبب أن ةبالضرور ليس 

 قد ولكنه أفعاله، من مباشر بشكل الفساد عملية بتسهيل يقوم الذي أو الفاسد 

 يقة غير مناسبة لتحقيق فائدة لشخص آخر.يستغل منصبه بطر

 ة والفسادشوكتشاف حالات الاحتيال والرا

1. Incidents of Fraud, Bribery or Corruption may be detected during 
periodic audits by the Internal Audit Department, External Audit 
or audit by the Financial Audit Authority, Government of Dubai. 

2. Incidents of fraud, bribery, or corruption may also be detected by 
managers, supervisors, and colleagues or by any persons who 
become aware of such incidents. 

Reporting of Bribery, Corruption & Fraud 

An employee or stakeholder who discovers or suspects a wrongdoing, 
should report to their line manager, or through one of the reporting 
channels in case the employee believes that their line manager is 
involved: 

DEWA Ethics Hotline (04-3222202) 

DEWA Ethics Email (ethicshotline@dewa.gov.ae) 

DEWA Smart Office Application – Whistleblower Smart Application. 

The employees and stakeholders may also report violations to the 
authorized personnel or concerned manager as per the specified 
procedures in DEWA’s Whistle Blowing Policy. 

Investigation 

Any report or detection of incident of fraud, bribery or corruption or 
facilitating payments, will be logged into a register. Thereafter, the 
investigation shall be conducted in accordance with the DEWA 
Whistleblowing Policy. 

The investigation shall be supported by evidence collection, preliminary 
interviews, detailed analysis and other supportive factors, which will be 
in alignment with the investigation procedures stipulated in the DEWA 
Whistleblowing Policy. 

Confidentiality 

All information received regarding reports and investigation conducted 
pertaining to incidents of fraud, bribery or corruption shall be treated 
with confidentiality. 
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 التدقيق عمليات عبر الفساد أو ةشوالر أو الاحتيال حالات كتشاف ا يمكن

 عمليات أو جيالخار التدقيق أو يخلالدا التدقيق ةإدار بها تقوم التي يةالدور

ي.بقابة المالية بحكومة ديها جهاز الرالتدقيق التي يجر

 عن الكشف آخر شخص أي أو الزملاء، أو فين،المشر أو ين،للمدير يمكن 

 ي حالة العلم بها.ف ة والفسادشوسات أو حالات الاحتيال والرممار

ة والفسادشوالإبلاغ عن حالات الاحتيال والر

مخالفة دوجو يف يشتبه أو يكتشف الذي الشأن صاحب أو ظفالمو ىعل يجب 

 ظفالمو يعتقد كان حال يف أدناه القنوات عبر الإبلاغ أو المباشر، هبمدير الاتصال 

ا: طًبأن المدير المباشر قد يكون متور

 3222202-04)ي (بباء ومياه دي هيئة كهرف الخط الساخن لأخلاقيات العمل 

 دبـــــــي وميــــــــاه باءكهر هيئــــــة فــــــــي العمـــــــل لأخلاقيـــــــــــات نـــــــــيالإلكترو يــــــــدالبر

(ethicshotline@dewa.gov.ae) 

ي – التطبيق الذكي للإبلاغ عن المخالفات.بباء ومياه دتطبيق المكتب الذكي لهيئة كهر

أو لّالمخو ظفللمو المخالفات عن الإبلاغ والمعنيين ظفينللمو يمكن كما 

عن الإبلاغ سياسة يف عليها صالمنصو اءاتللإجر ًوفقا المعني المدير 

 ي الهيئة.ف المخالفات 

التحقيق

تسهيلات أو فساد أو ةشور أو احتيال حالة لأي كتشافا أو بلاغ أي تسجيل يتعين 

 للإبلاغ الهيئة لسياسة ًوفقا التحقيق اءإجر ذلك بعد يتمو خاص. سجل يف مالية 

 عن المخالفات.

المفصلة والتحليلات الأولية والمقابلات بالأدلة التحقيق عملية تدعيم يجبو

 سياسة يف دةالوار التحقيق اءاتإجر مع تتوائم بحيث المساندة، الأخرى والعوامل 

 الهيئة للإبلاغ عن المخالفات.

يةالسر

 التي والتحقيقات البلاغات بشأن دةالوار المعلومات جميع مع التعامل يجب 

 ية تامة.ة أو الفساد بسرشوتجري حول حالات الاحتيال أو الر
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Action against Bribery, Corruption & Fraud 

Appropriate disciplinary action will be taken as per the seriousness/gravity 

of the incident, in compliance with the applicable internal regulations. In 

case the incident warrants it, DEWA may even proceed with criminal action 

as per applicable UAE and Emirate of Dubai laws. 

Training and Awareness 

DEWA represented by Compliance Department within Business 
Development and Excellence Division will provide awareness and 
comprehensive training to all concerned employees on prevention of 
fraud, bribery and corruption. 

Review and Revision of this document 

The Anti-Bribery, Corruption & Fraud Policy and Procedure will be 
reviewed and revised every year and when necessary and distributed 
across DEWA Divisions by the Compliance Department. 

 ة والفسادشواءات ضد الاحتيال والرالإجر

 بماو لفةلمخاا حجموةرلخطو ّفقاو سبةلمناا يبيةدلتأاتاءاجرلإاذتخاا يتم

 بعةمتا للهيئة يمكن ،مرلأا ملز اذإو .لمطبقةا خليةالدا نظمةلأا مع فقايتو

 ةلمتحدا بيةلعراتارمالإا لةوديف بها للمعموا نيناللقو ًفقاو ئيةلجنااتاءاجرلإا

 ي.بدةاروإم

يةيب والجلسات التوعوالتدر

 والتميز، الأعمال يرتطو قطاع يف سسيالمؤ الامتثال ةبإدار ممثلة الهيئة، توفر 

 منع طرق حول المعنيين ظفينالمو لجميع الشاملة يبيةوالتدر يةالتوعو امجالبر

 ة والفساد.شوالاحتيال والر

اجعة هذه السياسةتدقيق ومر

 عند أو ًياسنو والاحتيال والفساد ةشوالر منع اءاتوإجر سياسة اجعةمر تتم 

 ى جميع قطاعات الهيئة.عل يعهاسسي توزة الامتثال المؤى إدارلتتوالحاجة، و

 HE Saeed Mohammed Al Tayer ي سعيد محمد الطايرلمعا
MD & CEO of Dubai Electricity & Water Authority يبباء ومياه دئيس التنفيذي لهيئة كهرالعضو المنتدب الر

January 2022 يناير  2022
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